
Miért írjuk kötőjellel azt, 
hogy izeg-mozog, és miért író-
dik egybe a hercehurca? Mi a 
helyzet a gizgaz és a gizes-ga-
zos változattal? Hát a csigabigá-
val és a csihi-puhival? Ezúttal 
az ikerszók írásmódja is nagyí-
tó alá kerül, de olyan szavak is 
előbújnak, amelyeket az új sza-
bályzat szerint két- vagy többfé-
leképpen írhatunk le.

Változatos ikerszók

1. Az izeg-mozog és társai
Ha az ikerszók mindkét tagjá-

hoz ragaszthatunk toldalékot, a 
két elem közé kötőjelet teszünk, 

az eleve toldalékolt ikerszókhoz 
hasonlóan. Például: irul-pirul, 
irult-pirult; izeg-mozog, izgő-
mozgó; dimbes-dombos; ímmel-
ámmal; hébe-hóba stb.

2. Csigabiga, gyere ki!
Gyakran kötőjellel írják a 

gyerekdal első sorában levő 
ikerszót, ami helytelen. Mivel 
csak a végén toldalékolható, 
egybe kell írni; többes számban 
csigabigák lenne. További pél-
dák: hercehurca, hercehurcát; 
limlom, limlomos; mendemon-
da, mendemondák; terefere, te-
referél stb.

3. Hatalmas csihi-puhi volt
Léteznek olyan ikerszók, 

amelyek nem vagy csak kivéte-
les esetben toldalékolhatók, az 
alkotóelemek közé pedig kötő-
jel kerül: csihi-puhi, piff-puff, 
csinn-bumm stb. Amennyiben 
toldalékoljuk, megmarad a kötő-
jel. Például: Elkapta a frakkját, és 
nagy csihi-puhit rendezett. Ezt 
az ikerszót ver(eked)és hangjá-
nak érzékeltetésére használják. 
Ugyanez a szabály vonatkozik a 
tulajdonnévi ikerszókra is: Ista-
Pista, Ista-Pistát; Anna-Pannát, 
Anna-Pannával stb.

4. Gizgaz, de gizes-gazos
Ebben az esetben ingado-

zó toldalékolású ikerszóról be-
szélünk. Az alapváltozatban 
egybeírjuk, máskor viszont a 
toldalékolás módjához igazo-
dunk. Vegyünk néhány példát: 
gizgaz, gizgazok, gizgazos vagy 
gizes-gazos; icipici, icipicit vagy 
icit-picit stb.

Melyiket válasszuk?

Legtöbbször nincs választási 
lehetőségünk, úgy kell leírnunk 
a szavakat, ahogy a szabály-
zatban szerepelnek, vannak vi-
szont olyan esetek, amikor azt a 

változatot használhatjuk, ame-
lyik rokonszenvesebb nekünk. 
Íme, néhány példa a teljesség 
igénye nélkül: advent vagy ád-
vent; céhvel vagy céhhel; düh-
vel vagy dühhel; e-mail vagy 
ímél; e-mail-cím vagy ímélcím; 
Forma–1 vagy Formula–1; juh-
val vagy juhhal; másodiki vagy 
2-i vagy másodikai vagy 2-ai; 
méhvel vagy méhhel; pace-
maker vagy pészméker; spray 
vagy spré vagy szpré; státus-

szimbólum vagy státuszszim-
bólum; illetve Zsanett-tal vagy 
Zsanett-tel.

Bárhogy is döntsünk, marad-
junk következetesek, vagyis 
mindvégig tartsunk ki az álta-
lunk választott írásmód mellett, 
mert nem vetne túl jó fényt ránk, 
ha egyik héten egyik, másik hé-
ten a másik változatot használ-
nánk.

FARKAS-RÁDULY MELÁNIA
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Az ülés elején Gálfi Ár-
pád polgármester röviden 
bemutatta a napirendi 

pontokat, majd Orbán Árpád al-
polgármester kért szót, kije-
lentve, a vitákban ugyan részt 
vesz, de a különböző kérdések-
ben nem fog szavazni. Döntését 
azzal indokolta, hogy összefér-
hetetlenség gyanúja állhat fenn 
alpolgármesteri és önkormány-
zati képviselői tisztségei között.

Átcsoportosítják a gyerekeket

Orbán Balázs, az MPP–
EMNP–koalíció ideiglenes 
frakcióvezetője Udvarhely sta-
tú tumának módos í tásáró l  
beszélt, kérve, hogy a szabály-

zatba foglalják bele a Pro Urbe-
díjak kiosztását – a városatyák 
igennel szavaztak.

Egy újabb napirend a város 
oktatási rendszerének jóváha-
gyásáról szólt, amelynek elő-
terjesztői azt javasolták, hogy 
a város hét napközijéből a to-
vábbiakban csak hat működ-
jön, vagyis a Napsugár Napközi 
Otthont megszüntetnék. Az oda 
járó gyerekeket a többi napkö-
ziben osztanák el. Az RMDSZ-
frakció kifogásolta, hogy a 
hivatal az oktatási stratégia el-
készítése előtt jutott ilyen dön-
tésre. Orbán Árpád rámutatott, 
a kért dokumentum jövő hétre 
lesz meg. Benedek Árpád Csa-
ba szövetségi frakcióvezető ha-

tározottan kijelentette, nem 
tudják támogatni egy magyar 
tanintézmény megszüntetését, 
hiszen esetleges újraindításá-
hoz minisztériumi engedélyre 
lesz szükség. Orbán szerint az 
intézkedésre a tanügyi rend-
szer hatékonyságának növe-
lése miatt van szükség. Végül 
az RMDSZ tiltakozása ellenére 
megszületett a határozat, mely-
nek része volt az is, hogy az 
Egészségügyi Posztlíceum kü-
lönálló intézmény lesz a Tamási 
Áron Gimnáziumon belül. 

Ezután az Udvarhely Nép-
tánc műhely, illetve a Városi 
Könyvtár működési szabályza-
tával, valamint a díjszabása-
ikkal kapcsolatos napirendet 

fogadták el a városatyák. A Haáz 
Rezső Múzeum, a Művelődé-
si Ház, illetve a Tomcsa Sándor 
Színház működési szabályza-
tára is igent mondtak.

Kivételes áruszállítók

A képviselők jóváhagyták a 
Szentimre utcában már meg-
épült sorház részletes város-
rendezési tervét. Ezután a 
parkolási szabályzatot módosí-
tották, amelyet a prefektusi hi-
vatal kérésére a rendőrségnek 
is jóvá kellett hagynia. Ezen-
túl a háromszemélyesnél ki-
sebb, 5,5 méternél rövidebb és 
2,5 tonnánál kisebb súlyú au-
tók kivételt képeznek a szabá-

lyozás alól, amely kitiltja az 
áruszállítókat az udvarhelyi ne-
gyedekből. 

Arról is döntöttek, hogy 40 
ezer lej elköltésével a város 
részt vesz a Helyénvaló Helyi 
Termékek elnevezésű program-
ban. Az összegből a városi pia-
con lévő régi húsüzletet fogják 
felújítani.

Fontosabb napirendek

Az ülésen aktualizálták Ud-
varhely kockázatelemzési és 
-kezelési tervét, majd jóváhagy-
ták a történelmi központban lé-
vő egyes utcák paraméterét. 
Ezek után visszavontak egy me-
zőgazdasági utak felújításával 
kapcsolatos tervezetet, hogy bi-
zonyos területeket köztulaj-
donba vehessenek. Az utolsó 
napirend Jakab Attila városme-
nedzser képviselői mandátu-
mának megszüntetéséről szólt.

Különfélék

A város és az Aqua Nova Har-
gita vízszolgáltató között meg-
kötött szerződés felbontásáról 
érdeklődött Derzsi László szö-
vetségi képviselő, aki emlékez-
tetett, hogy ha ez nem történik 
meg, büntetésekre számíthat 
a hivatal. Kiderült, a műszaki 
igazgatóság jelenleg azon dol-
gozik, hogy miként oldható meg 
a szolgáltató 6 millió eurós be-
fektetésének törlesztése. Az 
ülésen az is kiderült, hogy a hi-
vatal munkatársai és a koalí-
ciós képviselők szerint nem az 
Udvarhely Néptáncműhely át-
nevezésével, hanem egy em-
lékplakett felavatásával kellene 
tisztelegni Kacsó András emlé-
ke előtt.
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Huszonhárom napirendi pontról döntött az önkormányzati képviselő-testület

Megszűnik a Napsugár napközi

A Napsugár napközibe járó kicsiket más intézményekbe csoportosítják át

A Pro Urbe-díjak kiosz-

tásának lehetőségéről, 

a kulturális intézmé-

nyek működési sza-

bályzatáról, valamint 

a parkolási szabályzat 

módosításáról döntött 

Székelyudvarhely ön-

kormányzati képvise-

lő-testülete a tegnapi 

rendes havi ülésen. A 

legtöbb vitát a Nap-

sugár Napközi Otthon 

megszüntetése ered-

ményezte.
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Dimbes-dombos vidék

Ez a csigabiga már nem jön ki…

Juhval vagy juhhal?
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